
۰۰:۰۰پایانغلطگیری۰۰:۰۰شروعغلطگیری۰۰:۰۰پایانصفحهآرایی۰۰:۰۰شروعصفحهآرایی

12
w w w . F D N . I R

پنجشنبه ۲4 آذر 14۰1   شماره 37۶۰

»امیدواریم این فضای کرخت در حوزه فرهنگ و هنر از بین برود.« 

این جمله ای بود از محمد مهدی اسماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد 

دولت ســـیزدهم که بعد از شهریور داغ ۱۴۰۱ و پاییز پرآشوبی 

که در پی آن آمد، هنگام بازدید از جشـــنواره سینما حقیقت در 

گفت وگو با خبرنگاران مطرح شد. وی گفت از نظر ما مانعی برای 

برگزاری کنسرت ها وجود ندارد و درخواست کرد که هنرمندان 

موسیقی دوباره فعالیت هایشان را شروع کنند و کنسرت ها را به 

راه بیندازند. از آنجا که در رویدادهای چند ماه گذشـــته، نقش 

چهره های مشهور و به خصوص هنرمندان بسیار قابل توجه بود، 

اینکه فرهنگ چه می گوید و چه می کند هم در این مقطع زمانی 

اهمیت زیادی پیدا می کرد. اما چیز چندانی از او شـــنیده نشد 

جز اینکه »اســـتقبال از جشنواره حقیقت خوب بوده و استقبال 

از فیلم فجر هم خوب خواهد بود... هفته پیش ارکستر ملی در 

تالار وحدت اجرا داشت و خیلی از سینماها و تئاترها فعال اند... 

تلاش می کنیم مشـــکل هنرمندان مان کم بشود، هرچند از روز 

اول هشدار دادم که نباید بگذارند جامعه دوقطبی شود... از نظر 

ما محدودیتی برای انجام فعالیت های هنری نیست... از عموم 

هنرمندان خواهش می کنم فعالیت شـــان را آغاز کنند... .« چه 

چشم اندازی برای اوضاع آینده فرهنگ و هنر در ایران با توجه به 

این صحبت ها می شود تصور کرد؟ وزیر فرهنگ از چیزهایی که سر 

جایش باقی مانده، مثل جشنواره حقیقت، اجرای ارکستر ملی، 

اجرای بعضی از تئاترها و اکران فیلم ها و در آینده برگزاری جشنواره 

فجر می گوید. طبیعتا در این مقطع حساس، چیزهایی که طبق 

روال ســـابق باقی  مانده اند، موضوع چالش درباره عملکرد وزیر 

فرهنگ نیستند. آنچه مساله می سازد و نقش یک مدیر دولتی را 

موضوع بحث قرار می دهد، چیزهایی است که به هم ریخته. فرض 

کنیم شـــهروندان یک شهر بزرگ، بابت آلودگی بیش از حد هوا 

ناراحت باشند و مسئول مربوطه بگوید خوشبختانه هنوز آفتاب 

طلـــوع می کند و در آینده نزدیک هم فکر نمی کنم زلزله بیاید. 

وزیر فرهنگ می گوید از روز اول به هنرمندان هشـــدار دادم که 

نگذارند جامعه دوقطبی شـــود و از عموم هنرمندان به خصوص 

اهالی موسیقی می خواهد که فعالیت شان را شروع کنند. سوال 

اینجاست که آنها چرا باید حرف آقای وزیر را گوش بدهند؟ اینکه 

از اوضاع خواهش کنیم تا درست بشود، باعث درست شدن آن 

نخواهد شـــد. یک وزیر برای اینکه بتواند هنرمندان را در همان 

مسیری قرار دهد که صحیح می داند، باید ابزار خاصی در دست 

داشته باشد. ابزار او فقط تهدید یا به قول خودش هشدار نیست. 

نمی توان در حالی از ابزار ممنوعیت به عنوان یک تهدید استفاده 

کرد که مساله فعلی، کار نکردن بخشی از هنرمندان است. وزیر 

فرهنـــگ چه چیزی برای معامله با هنرمندان و مهار بخش های 

حاشیه ساز این حیطه دارد؟ 

جایی پاسخ این سوال را می گیریم که محمد مهدی اسماعیلی 

می گوید امیدواریم این فضای کرخت در حوزه فرهنگ و هنر از 

بین برود. مثل همان مســـئول شهری در حوزه آلودگی هوا که 

امیدوار اســـت باد بوزد تا اوضاع خودش درست شود. با صحنه 

پیچیده ای طرف هستیم عده ای از هنرمندان دیگر دوران اوج 

و رونق کاری شان تمام شـــده و تاب مهجوری و دیده نشدن را 

ندارند. در این شـــرایط تریبون های دیگری پیدا شده اند که به 

آنهـــا امکان های جدیدی برای دیده شـــدن می دهند. امکان 

لیدری اعتراض و چیزهایی از این دست. از طرف دیگر یک جو 

رادیکال ســـختگیر به راه افتاده که در پوشش اعتراض، زندگی 

عادی را در کشور حرام می داند و تک تک افراد را در صورت عبور 

از این دستورالعمل تحت فشار روانی قدرتمندی قرار می دهد. 

در این شـــرایط خیلی از شـــهروندان عادی هم ممکن است به 

کافه و میهمانی و ســـینما بروند اما جـــرأت ندارند تصویری از 

آن در فضای مجازی منتشـــر کنند. انگار نه تنها شادی، بلکه 

زندگی عادی حرام است. حتی کسب وکار عادی هم حرام است. 

ایـــن وضع، توده انبوهی از مردمی که خودشـــان هم احتمالا 

اعتراضاتی داشتند را پس از مدتی کلافه کرده است اما کسی 

جرات ندارد بازگشـــت به روال زندگـــی عادی را اعلام کند و در 

پی آن انگ خیانت و سفیدشـــویی اوضاع و مزدوری و امثال آن 

را بخورد. این موضوع با دعا و خواهش درســـت نمی شود. وزیر 

فرهنـــگ نه از »آنالیز ذی نفعان« در حوزه فرهنگ و هنر چیزی 

می دانـــد، نه ابزاری که برای کنترل گروه های مختلف فعال در 

این فضا وجود دارد را می شناسد و نه از جامعه شناسی فرهنگی 

بهره برده تا بداند که یک جو خشن رادیکال که جامعه را در گارد 

»حفظ آبرو« قرار داده و نمی گذارد زندگی عادی داشته باشند، 

چطور قابل مهار است. 

ایـــن در مرحله اول به عدم شـــناخت او از حـــوزه ای که تحت 

مدیریتـــش قرار گرفته بر می گردد و در مرحله بعد به اینکه برای 

شناختن این حوزه پس از به دست گرفتن سکان مدیریتش تلاش 

خاصی نکرد. این یک مســـاله دائمی است که سیاستمداران، 

ایده آل هایی در ذهن دارند و نوع خاصی از تفکر بر ذهن شـــان 

حاکم اســـت اما وقتی کار را به دست می گیرند، واقعیت های 

اجرایی آنها را به سمت و سوی دیگری می برد. در مورد وزیر ارشاد 

هم که قبل از این آشـــنایی کمی با حوزه فرهنگ و هنر داشت، 

همین مســـاله وجود دارد؛ با این تفاوت که مورد محمدمهدی 

اســـماعیلی بسیار حاد است و این شـــکاف و دوگانگی خیلی 

خودش را نشان می دهد. دیدگاه او درباره فرهنگ و هنر چندان 

باز نیست اما وقتی وزیر شد و واقعیت اجرایی او را احاطه کرد، 

مجبور شـــد از ذهنیت خودش کوتاه بیاید. حالا با یک کاراکتر 

دوقطبی طرف هستیم که گاهی به محمدمهدی اسماعیلی قبل 

از وزارت ارشاد بر می گردد و حرف های تندی می زند و گاهی به 

آدم بعد از این مسئولیت تبدیل می شود که مجبور شده واقع گرا 

باشد. این ما را با شخصیتی طرف کرده که حتی در یک نشست 

نســـبتا کوتاه پرسش و پاسخ، هم از هشدار دادن به هنرمندان 

می گوید و خواهش می کند که کنســـرت ها را برگزار کنند و هم 

می گوید همین هفته ارکستر ملی برگزار و فیلم اکران می شود 

و تئاتر روی صحنه می رود و جشنواره ها پرشور برگزار می شوند 

و هـــم از فضای کرخت این روزها می گوید و امیدوار اســـت که 

خود به خود رفع شود. 

 آنالیـــز ذی نفعان یعنی اینکه وزیر فرهنگ بدانند هر کســـی را 

در این گردونه بزرگ با وابســـتگی به چه منافعی می توان مهار 

کرد. نه با تهدید صرف می شـــود این گردونه را مدیریت کرد نه 

با پول پاشی و تلاش برای خریدن همه. در جشنواره فجر سی و 

هشتم که زمزمه های تحریم بیرون آمد، اکثریت مطلق کسانی 

که چنین صحبت هایی می کردند فیلمی در این رویداد نداشتند. 

یکی از هنرپیشه ها که خواست با موج انصراف ها، اگر در عینیت 

و عمل موجی وجود داشت، همراه شود؛ به داور فستیوال تئاتر 

فجر نامه نوشت و خواست که کارش را در آنجا داوری نکنند. اما 

همین هنرپیشه در یک فیلم دفاع مقدسی برای سازمان اوج بازی 

کرده بود که اهمیت بیشـــتری داشت و در آنجا حرفی از تحریم 

نزد. از این موارد مثال های بســـیار فراوانی می توان آورد و توجه 

بـــه این ها یعنی آنالیز ذی نفعان. در مقطعی از تاریخ اجتماعی 

و فرهنگی ایران هستیم که این قضیه بسیار پررنگ تر و متورم تر 

هم شده است. در حوزه هنر، نسلی که کنار نمی رفت و گفتمان 

یک جانبه ای هم داشت، ناگهان خود به خود و نه به دست رقبا، 

بلکه به دلیل فرسودگی و به پایان رسیدن جذابیت های گفتمانی، 

در حال حذف شـــدن اســـت. بعضی از آنها در چنین شرایطی 

خطرناک می شوند و برای باقی ماندن در کانون توجهات، از به 

راه انداختن هر حاشـــیه ضرر رسانی ابا ندارند. از آن سو کسانی 

هم هستند که بهشان تریبون های غیرهنری می دهند که از آن 

طریق می توانند از فراموش شدن جلوگیری کنند. مدیریت این 

فضا ابرمردی می خواهد که هوش، تسلط، چشم انداز و مقبولیت 

کافی داشته باشد و بداند که مهره ها را چطور باید چید و چطور 

باید اســـتوانه های غول آســـا را به هم تکیه داد که وزن همدیگر 

را مهار کنند و روی ســـر جامعه فرو نریزند. نه با آرزوی بهبودی 

اوضاع، نه با هشـــداری که جنبه توصیه دارد، نه با درخواستی 

که معلوم نیست اجابت آن چه منفعتی را برای اجابت کنندگان 

ایجاد می کند و نه با سفید جلوه دادن اوضاعی که اگر قرمز هم 

باشد لااقل زرد است، نمی توان چنین وضعی را سامان داد. 

فرهنگفرهنگ

    پخش فینال و رده بندی جام جهانی در سینما مجوز گرفت

چنـد روز قبـل جلسـه ای بـرای پخـش مسـابقات نهایی فوتبال در سـینماها برگزار شـد و 

طبق اعلام یکی از سـینمادارها، توافق صنوف سـینمایی مربوطه حاصل نشـد اما حالا 

روح اللـه سـهرابی، مدیـرکل دفتـر نظـارت بر عرضـه و نمایش فیلم بیان کرده اسـت: »در 

راسـتای رایزنی رئیس سـازمان سـینمایی و اعلام موافقت مسئولان وزارت کشور، مدیران 

سـینماهای کشـور مجـاز بـه نمایـش بازی هـای رده بنـدی و فینـال جام جهانـی فوتبـال 

در سـالن های سـینمایی بوده و مجوز آن برای سـینماها صادر شـد.«

وی افـزود: »بـا توجـه بـه اسـتقبال گسـترده مخاطبـان از اکـران فوتبـال در سـینماها، 

پیگیـری و رایزنـی سـازمان سـینمایی برای اکران دیگر بازی هـای جام جهانی نتیجه داد 

و مسـئولان مربوطه در وزارت کشـور در جهت تقویت شـور و نشـاط جامعه و رونق بخشـی 

بـه سـینماها بـا نمایـش دو بـازی رده بنـدی و فینـال در روزهـای شـنبه )۲۶ آذر مـاه( و 

یکشـنبه )۲۷ آذرمـاه( روی پـرده سـینماها موافقـت کردند.«

سـهرابی ادامـه داد: »ایـن تصمیـم بـه اطلاع شـورای صنفـی نمایش رسـیده و در صورت 

تمایـل شـورا و توافـق صنـوف مرتبـط از جملـه سـینماداران و تهیه کننـدگان درخصـوص 

قدرالسـهم ایـن برنامـه، سـینماها اجـازه خواهنـد داشـت تـا نسـبت بـه اکـران فوتبـال اقدام کننـد.« لازم به ذکر اسـت قیمت تعیین شـده برای فـروش بلیت فوتبال 

مطابـق بـا رعایـت سـقف قیمـت بلیـت سـینماها یعنـی ۴۵ هـزار تومـان خواهـد بـود.  پیش تـر یکـی از تهیه کننده های سـینما گفته بـود که با فروش بیـش از ۶۰۰ 

میلیـون تومانـی سـینماها از پخـش یـک بـازی فوتبـال، سـینمادارها بایـد سـهم صاحبـان فیلم هـا را از اکران های قبلی تسـویه کنند. 

    از سریال »سلمان فارسی« چه خبر؟

سریال »سلمان فارسی« پروژه الف ویژه داوود میرباقری که در چند ماه اخیر در شاهرود 

در حال تصویربرداری بود و پیمان جبلی رئیس صداوسیما هم به پشت صحنه آن رفته 

بود، این روزها در ارمنستان در حال تصویربرداری است و میرباقری به همراه عوامل اصلی 

این سریال، صحنه هایی از آن را در این کشور ضبط می کند. 

گئورگ آساتوریان، رئیس کرسی ایران شناسی دانشگاه ایروان و مترجم ارمنی شاهنامه 

درباره حضور داوود میرباقری در ارمنستان به خبرنگار مهر بیان کرد: »حضور داوود 

میرباقری و عوامل سریال سلمان فارسی در ارمنستان فرصت فرهنگی کم نظیری برای 

ارتقا سطح روابط هنری دو کشور ایران و ارمنستان است.«

این نویسنده ایرانی تبار و مترجم نامدار که ریاست کرسی ایران شناسی دانشگاه ایروان 

را برعهده دارد و کتاب های زیادی را از فارسی به ارمنی ترجمه کرده با اشاره به اینکه 

حدود دو ماه در کنار میرباقری در لوکیشن های تاریخی ارمنستان حضور داشته با 

تمجید از نگاه هنری و سینمایی این کارگردان نامدار ایران گفت: »آقای میرباقری با 

دقت و نکته سنجی فراوانی در حال فیلمبرداری از کلیساها و فضاهای بکر ارمنستان 

است و این حضور را باید مغتنم دانست.« وی با تمجید از سطح ساخت بالای سریال سلمان فارسی و برنامه ریزی و تولید دقیق آن گفت: »ساخت این سریال 

نمایش اوج توانایی نمایشی و تلویزیونی ایران است.« آخرین سکانس های فصل بیزانس سریال »سلمان فارسی« هم اکنون در ارمنستان در حال فیلمبرداری 

است. با پایان این بخش از فیلمبرداری که از دو ماه پیش آغاز شده و تا چند روز آینده ادامه خواهد داشت، فیلمبرداری ادامه سریال در ایران از سر گرفته خواهد. 

  چارسو

f a r h i k h t e g a n o n l i n e

بیش از دوماه از زمخت ترین لحظات تاریخ اجتماعی 
ایران می گـــذرد. روان مردم در معرض شـــدیدترین 
تنش های اجتماعی قـــرار گرفته و به طور طبیعی باید 
اولین سازه های مستحکم در بازسازی روحیه جمعی، 
توســـط دستگاه های فرهنگی طراحی و ساخته شوند. 
سوال این اســـت که این روزها وزارت فرهنگ و ارشاد 
به عنوان اصیل ترین دستگاه فرهنگی ایران و سکاندار 
آن برای کدام بخش از جامعه ایران برنامه ریزی داشته 
و در موقعیت کنونی جامعه ایران چه طراحی ای دارند. 
آنچه می خوانیـــد تنها چند وجه کوتـــاه از مجموعه 
اظهارات رســـانه ای وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در 

روزهای بعد از مهرماه است.

میلادجلیلزاده
خبرنگار گروه فرهنگ
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چرامدیریتوزیرارشاددرماههایاخیرنتوانستفاصلهجامعههنریوسیاستگذارانراکمکند

یر با حرکات سرباز وز

4 پیشنهاد
 به چنداظهارنظر پرتکرار

27 مهرماه

22 آذرماه 
از اهالـــی موســـیقی خواهـــش می کنـــم 

فعالیت هایشان را آغاز کنند
محمدمهدی اســـماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشـــاد 

اســـلامی در حاشیه بازدید از جشنواره ســـینما حقیقت گفت: »از نظر ما 

هیچ محدودیتی برای آغاز فعالیت های هنری نیست. هفته پیش ارکستر 

ملی ما در تالار وحدت اجرا داشـــت. من از عموم هنرمندان به ویژه اهالی 

موسیقی خواهش می کنم فعالیت هایشان را آغاز کنند.« 

پیشنهادبهوزیر:اولینکنسرتموسیقیراازشهرمشهدآغازکنید

23 مهر ماه
بخش خصوصی قدرتمند در حوزه نمایش

وزیر فرهنگ و ارشـــاد اســـلامی در همایش ملی 

»منطق بازسازی انقلابی ساختار فرهنگی کشور« 

گفـــت: »مدیریت نمایش در صداوســـیما و وزارت فرهنگ و ارشـــاد و همه 

مجموعه ها در حوزه حاکمیت مجموع اعتبارات شان به ۵۰۰ یا ۶۰۰ میلیارد 

تومان هم نمی رسد، اما در بخش خصوصی چندهزار میلیارد تومان هزینه 

می شـــود و این یعنی اینکه اتفاق مهمی افتاده است. به عبارتی قواعد در 

این حوزه به هم خورده است.«

پیشنهادبهوزیر:موضوعشفافیتهزینهکردتولیداتنمایشیدردولتو

بخشخصوصیراپیگیریکنید

وزارت ارشاد خانه همه اهالی فرهنگ است
وزیر ارشاد در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران گفت: »همواره اعلام کرده ایم که وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، خانه همه اهالی فرهنگ و هنر است 

و قدم همه کسانی که در ذیل قوانین جمهوری اسلامی فعالیت کنند را بر دیده می گذاریم و در خدمت شان هستیم. اگر فردی از اهالی فرهنگ و هنر درخصوص 

اتفاقات اخیر دچار خطا شده، راه برای بازگشت باز است و در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در خدمت شان هستیم و امیدواریم پس از این اتفاقات به همگان اثبات شده باشد که دشمن 

به دنبال انشقاق در وحدت ملی و برهم زدن آرامش کشور است. از سوی دیگر دشمن به دنبال ایجاد فضای ناامیدی در جامعه است و هیچ کسی نباید  حس ناامیدی را به مردم تزریق کند و 

درنهایت امیدوارم با آرامشی که در کشور برقرار می شود و درس آموزی از اتفاقات اخیر، در آینده دچار چنین مسائلی نشویم.«

پیشنهادبهوزیر:غیرازچهرههایمشهوربازداشتیپیگیروضعهمهاهالیفرهنگباشید

پیگیر حل مشکل هنرمندان بازداشتی هستیم
محمدمهدی اسماعیلی در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران درخصوص نحوه برخورد با اهالی هنر بازداشتی در تجمعات اخیر، اظهار کرد: »ما بیش از دو ماهی که این اتفاقات 

در کشور در حال رخ دادن است، بنای مان این بوده که با گفت وگو و شفاف سازی اجازه ندهیم کار به جایی بکشد که موجب نگرانی شود. سیاست قطعی ما در وزارت فرهنگ این است 

آنانی که در حوزه کار حرفه ای دچار مشکل می شوند از آنان حمایت و دفاع کنیم. همچنین وظیفه خودمان می دانیم که از اهالی فرهنگ و هنر و رسانه که در این اغتشاشات اخیر برایشان 

اتفاقاتی افتاده، علی رغم پیگیری های قبلی بازهم حمایت کنیم.«

2 آذرماه 
با دو قطبی سازی مخالفیم

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره بیانیه اخیر خانه سینما اظهار کرد: »این بیانیه تحلیل درستی از اتفاقات نیست. تلاش ما بر این است که وضعیت فرهنگ 

و هنر به حالت عادی برگردد. ما با هر اقدامی که به دوقطبی سازی یا افزایش تنش منجر شود، مخالفیم.« وزیر ارشاد خاطرنشان کرد: »ما بر این اعتقادیم که 

جریان اصلی هنر با مردم همراهی کرده است. ما بنا داریم با گفت وگو با کسانی که ابهاماتی دارد، مسائل را حل کنیم. ما علاقه نداریم حتی برای یک نفر از اهالی فرهنگ و هنر مشکل 

درست شود. بنابراین با این دوستان آمادگی گفت وگو داریم. البته قبول دارم که فضای تروریسم رسانه ای سعی در ایجاد ابهام و دروغ کرده و چون اینها را می دانیم همچنان بر گفت وگو 

و رفع ابهام تاکید داریم و از دوستان هنرمند خود هم می خواهیم اختلافات را دامن نزنند.«                         پیشنهادبهوزیر:بادوقطبیسازانمدعیحمایتازدولتهممرزبندیکنید


